

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Brussels, May 1978

GREEN LIGHT FOR THE JET PROJECT (1)

The Council has given the green light to the JET project by approving the plans for the practical organization and financing put forward by the Commission, acting on a proposal from Mr. Brunner.

A Joint Undertaking has been set up to carry out the project at Culham in England; this is a form of enterprise expressly provided for in the Euratom Treaty. Hitherto this status and the advantages associated with it, particularly as regards tax concessions, has been accorded only to undertakings already existing under national law (operators of prototype nuclear power plants). Hence JET will be the first Joint Undertaking to be set up at Community level. Its statutes have been drawn up by experts from the Commission and from the Member States, under the guidance of the interim JET Council.

The members of the Joint Undertaking will be the European Atomic Energy Community and the Member States. A Swedish and, probably in the near future, a Swiss organization, both of which are associated with the Fusion Programme, will also be members of the Joint Undertaking.

The organs of the Joint Undertaking will be the JET Council and the project director, assisted by an Executive Committee and a Scientific Advisory Committee. All these bodies are already functioning on a provisional basis. Mr. Hans-Otto Wüster, the Deputy Director-General of CERN, Geneva, has been appointed director of the project. The Chairman of the interim JET Council is Mr. Jean Teillac, High Commissioner of the Commissariat à l'Energie Atomique in France. The Chairman of the Executive Committee in its present form is Mr. Romano Toschi of the Comitato per l'Energia Nucleare in Italy. The decisions of the JET Council and of the JET Executive Committee are taken on a majority of 21 votes out of a total of 30.

The JET team will be composed mainly of personnel from the associated organizations. The total initial strength of the team will be approximately 320.

(1) See COM(78)147 and note "JET - The Hard Way" of 26 October 1977

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, mai 1978

FEU VERT POUR LA REALISATION DU PROJET JET(1)

Le Conseil a donné le feu vert à la réalisation du projet JET en acceptant le plan de l'organisation et du financement avancé par la Commission sur proposition de M. Brunner.

Une entreprise commune a été créée pour la réalisation du projet à Culham (Angleterre), forme d'entreprise expressément prévue par le traité d'EURATOM. Jusqu'ici cette forme et les avantages qui s'y attachent, notamment sur le plan fiscal, n'avaient été attribués qu'aux sociétés existantes de droit national (exploitants de prototypes de centrales nucléaires). Donc le JET sera la première entreprise commune à l'échelon de la Communauté. Les statuts de l'entreprise ont été élaborés par des experts de la Commission et des Etats membres, sous la direction du conseil JET intérimaire.

Les membres de l'entreprise commune seront la Communauté européenne de l'énergie atomique et les Etats membres. Une organisation suédoise et, probablement dans un proche avenir, une organisation suisse étant associées au programme fusion, seront également membres de l'entreprise commune.

Les organes de l'entreprise commune seront le conseil du JET et le directeur du projet, assistés par un comité exécutif et un conseil scientifique. Tous ces organes fonctionnent déjà à titre provisoire. M. Hans-Otto Wuster, directeur général adjoint au CERN à Genève, a été nommé directeur du projet. Le président du conseil JET intérimaire est M. Jean Teillac, haut commissaire du Commissariat à l'énergie atomique (France), et le président du comité exécutif dans sa forme actuelle est M. Romano Toschi, du Comitato per l'Energia Nucleare (Italie). Les décisions du conseil JET et du comité exécutif du JET requièrent 21 votes favorables au moins sur un total de 30 voix.

L'équipe du JET sera composée pour l'essentiel de membres du personnel des organisations associées. Le total des effectifs de l'équipe a été estimé provisoirement à 320 personnes.

(1) Voir COM(78)147 et la note "JET: un chemin difficile" du 26.10.1977